How to reinstall Windows 8 without losing your files and programs

Текст: With Windows 8, Microsoft has taken the need for improved backup and restore functionality to heart. A new utility aptly named “Refresh” is included with the upcoming operating system that is set to make those annual Aliens-style “nuke it from orbit”  re-installations of Windows and applications as easy as possible.

Out of the box, Refresh will allow you to easily reset the operating system to its original state without deleting your Metro applications, personal files, user accounts, or the settings configured during initial setup. Also saved are network connections, BitLocker (and BitLocker To Go) encryption settings, and drive letter assignments. On the other hand, desktop applications will be removed, and firewall settings, file type associations, and display settings will be reset to defaults. According to Microsoft’s Building Windows 8 blog, the refresh function does not keep the above mentioned data by default because it is the software most likely to cause performance or stability issues. 

At a basic level, Refresh is a differential image backup that keeps track of the data added to a base Windows installation. When run, the tool acts as an overhauled System Restore by re-installing Windows and then restoring the backed up data automatically to bring your PC back to its “default” state.

How to save your desktop applications with Recimg

Refresh can be further tweaked with a command line tool called Recimg. Using this utility, it is possible to create your own baseline image that Refresh will use to restore your computer.

This would allow you to install Windows, run through the initial setup, create user accounts, install all of your favorite applications (both desktop and Modern/Metro), and configure/personalize the OS. Once you have your computer set up the way you like it, you can create a custom image that will preserve this state should you need to restore the PC. This functionality has been possible with third party tools for some time, but it is now built into Windows — and is much faster than doing a restoration of a full disk image using Acronis (or the like). The downside is that you need a Windows install in place before you can restore your image, so it becomes less handy if your hard drive dies and you need to restore to a new drive. You would need to install windows and then allow Refresh to re-install Windows plus your saved changes. Because of this, the Refresh image should not replace your normal backup strategy.

Despite the limitations of the differential backup –including incompatibilities with some desktop apps (an issue Microsoft is working on addressing) — using Windows 8’s Refresh will have you up and running again in less than half an hour. Further, while it does involve using the command line to set it up, it only takes a few simple mouse clicks around the GUI to actually perform a restore, making it a boon for family tech support.

Creating your custom baseline image

After installing your favorite applications and getting the operating system set up the way you like it, you need to create a new image that will become the new baseline for Windows 8’s Refresh tool. Unfortunately, there is no GUI method to do this out of the box (there are third party Metro apps that can do it, however). Open a new Administrator command prompt by searching for “cmd” on the Start screen, right clicking the command prompt icon, and choose “Run as administrator.”

Now you will need to run a simple command to create the new image. Type the following command — recimg /createimage E:\BACKUPS\ — and hit the Enter key.

The location “E:\BACKUPS\” in the above example command can be replaced with any directory of your choice. You can choose a directory on any connected drive and the Recimg utility will create the folder(s) for you as needed.

After hitting Enter, the Recimg utility will write a new image file, and then register the new file with the Refresh program so that it will use the custom image rather than the Microsoft-provided default when run. Depending on the amount of data the tool will need to write for the differential backup, it could take a while to complete. Once finished, Recimg will display an operation successful message. As of the RTM release, the tool states the following when an image is successfully created: Recovery image creation and registration completed successfully.

If you browse to the directory you used in the above command, you will find a new file named “CustomRefresh.wim.” The exact size will vary, but you can expect it to be at least several gigabytes in size. While Windows’ built-in zip/archive manager cannot open the “.wim” image file, 7-zip is able to open the archive (it cannot add items to it, however). Currently, the image file contains the following folders and files:

Documents and Settings

MSOCache

Program Files

Program Files (x86)

ProgramData

Users

Windows

bootmgr (file)

BootNXT (file)

hiberfil.sys

InstallRPLog.txt

pagefile.sys

swapfile.sys

The inclusion of hiberfil, pagefile, and swapfile “.sys” files is curious, however it is otherwise a straightforward backup.

The CustomRefresh.wim file created with recimg utility shown in Explorer and open in 7-zip (inset)

That is all there is to the recovery-image creation process. It may be a good idea to include that CustomRefresh.wim file into your overall backup strategy. Should the original file be lost or damaged, you can place the backup in the same location and have it work. To verify, you can open a new command prompt window with administrative privileges and use recimg /showcurrent to display the currently configured image directory. To change this, you can use recimg /setcurrent E:\BACKUP\ to register the new location of the CustomRefresh.wim file.

The restoration process is done using the new Refresh tool located in the “PC Settings” Metro application, or the Windows 8 recovery environment (if the PC is unable to boot into Windows properly). Either way, it is a straightforward process that can be completed without the use of the command line. Continue reading for details on the Refresh recovery and restoration process — and the current caveats. Restore your PC from the custom baseline image using Refresh

Now that you have a custom baseline to work from, you can use it for routine maintenance or to recover from a malware infection to get the computer back to a clean and speedy state. If Windows will not boot, you will need to employ the recovery envirnment (Windows RE) and choose Refresh from the Advanced Options menu. (Tip: You can manually get to the WinRE startup options by using Shift+Left Click (tap) on the shutdown icon. Otherwise, it should automatically boot to WinRE if Windows’ normal startup fails.)

Barring such extreme circumstances, you will be able to initiate the refresh process from within Windows 8 (in the PC Settings app). To do this, open the Charms menu by moving your mouse cursor to the upper right hand corner of the screen — or swipe in from the right if you have a touchscreen. Move your mouse over the Settings icon (which resembles a white gear), and click to bring up the Settings menu in the sidebar.

Now navigate to the lower right-hand corner of the screen and click on the “Change PC settings” link.

This will bring up the Metro UI version of Control Panel called PC Settings. On the left side of the screen is a list of text links. Click on “General.” Now, on the right side of the screen, scroll downwards until you see the “Refresh your PC without affecting your files” header text. Directly beneath that text is a box with text that reads “Get started.” Click on that to start the Refresh tool.

The Refresh PC wizard will now open. While it notes that applications you installed from websites or discs (otherwise known as traditional desktop apps) will be removed, you can safely ignore that point if you’ve used Recimg — barring any incompatibilities, which will discuss in a moment.

To begin, click on the “Next” button in the overlaid dialog. It will then find the image it needs and give you one last chance to back out of the process. Clicking Refresh will start the restore process.

After a few minutes, your computer will restart. During boot, the blue Windows logo will appear above a progress indicator that shows the percentage completion for the restore process.

This will take an additional few minutes. Once finished, you’ll be shown the inital setup tutorial animation but will not have to go through the user account creation or other setup processes. Instead, you’ll be taken to the Start screen.

At this point, you should have a clean system with your customized settings and all of your favorite Metro (Modern UI) and desktop apps.

Refresh is speedy, but not yet perfected

Unfortunately, the process is not foolproof. Any applications that were not able to be restored will be listed in a new file on your desktop called “Removed Apps.html.” When I performed a refresh with a custom image, Google Chrome, Dropbox, and (curiously enough) Microsoft SkyDrive all got left behind — and required a re-install.

Further, if your desktop applications do not store user settings and other data in the folders that the Recimg utility pulls data from (to create the differential image), you will have to reconfigure them. In my case, I lost saved login credentials (and save games) to Project CARS and Minecraft. Also, Outlook 2013 (and the rest of the Office 2013 Customer Preview suite) was reset, and I lost emails (I did have backups, at least) and account data which needed to be reconfigured. Utorrent was also reset to default settings. Finally, similar to the case of installing Windows 8 over a previous version of Windows, files that are not carried over to the new (rolled back) state are placed in a “Windows.old” folder. This folder can be safely deleted, though it would be a good idea to check for personal files that might not be backed up elsewhere.

Microsoft has acknowledged that there is room for improvement with the Refresh tool, and it’s considering adding locations to pull data from (to improve compatibility) based on user feedback. My testing was done on the RTM build of the operating system, which means the issues I ran into will only be fixed via a Windows Update patch.

Despite still being in development, Refresh is proving to be a useful tool that is simple to use and provides quick system rollbacks without impacting personal files. There is still some work to be done to improve desktop app support, but when used with a custom image, Windows 8?s Refresh tool fills an interesting middle-ground of an overall backup strategy between traditional file backups and full-disk imaging using third party tools.

Как переустановить Windows 8 без потери данных.

При создании Windows 8 компания Microsoft сочла необходимым усовершенствовать функцию резервного копирования и восстановления системы. Новая утилита, под названием Refresh (Обновление), является компонентом операционной системы, что позволяет облегчить переустановку Windows и приложений насколько это возможно.

Refresh (Обновление), позволит вам без труда восстановить исходное состояние операционной системы, не касаясь Metro-приложений, личных дел, учётных записей пользователя или же персональных настроек.  Также сохраняются сетевые соединения, BitLocker, параметры шифрования и буквенные обозначения дисков. Конечно, приложения, находящиеся на рабочем столе будут удалены и настройки брандмауэра и параметры отображения будут сброшены к изначальным. Согласно блогу компании Microsoft о создании Windows 8, функция обновления не содержит вышеупомянутых данных по умолчанию, поскольку это может привести к снижению производительности.  

На начальном уровне, Refresh (Обновление) является резервным дифференциальным образом, который отслеживает данные базовых настроек Windows. При запуске программа пытается восстановить систему путем повторной установки Windows, а затем восстанавливает данные из резервной копии, что автоматически приводит компьютер к настройкам «по умолчанию»

Как сохранить приложения на рабочем столе с помощью Recimg.
Обновление можно выполнить с дополнительной функцией Recimg, через командную строку. Эта утилита позволит вам создать свой собственный образ, данные которого Refresh (Обновление) будет использовать при восстановлении системы.

Это позволит вам восстановить систему прошедшую начальную установку, создание учётных записей, установку любимых приложений и настройку ОС. Если ваш компьютер полностью соответствует вашим требованиям, вы легко можете создать образ, по которому программа будет восстанавливать данные. Эта функция была доступна при помощи других утилит, но теперь она встроена в Windows  – и работает гораздо быстрее, чем восстановление системы с помощью Acronis (или чего-то подобного). Существенным недостатком программы является потребность устанавливать Windows туда, где был сохранен образ, что совсем неудобно в случае поломки жесткого диска и необходимости восстановления системы на новое место.
Запустите программу и позвольте Refresh (Обновление) переустановить  систему с внесенными вами изменениями.  Образ обновления не должен заменить обычную стратегию обновления.
Несмотря на ограничения дифференциального резервного копирования, в том числе несовместимости с некоторыми приложениями, Windows 8 Refresh выполнит работу меньше чем за полчаса. Кроме того, поскольку Refresh использует командную строку, потребуется всего лишь несколько щелчков мышью, чтобы выполнить восстановление, что делает программу благом для семейной технической поддержки.   
Создание персонального образа для восстановления.

После того как вы установили любимые приложения и операционная система настроена по вашему усмотрению, следует создать образ для последующего восстановления  Windows 8 с помощью Refresh. Откройте командную строку, введите “cmd”, щелкните правой кнопкой мыши по командной строке и выберите "Запуск от имени администратора".

Далее необходимо запустить простую команду для создания нового образа. Введите следующую команду - recimg /createimage E:\BACKUPS\ - и нажмите Enter.
Положение "E: \ Backups \", в приведенном выше примере, может быть заменено любым другим каталогом на ваше усмотрение. Вы можете выбрать любой диск, а утилита Recimg создаст папку (-и) по мере необходимости.
После нажатия клавиши Enter Recimg начнёт запись нового образа, затем регистрировать новый файл в программе обновления, чтобы в дальнейшем она могла использовать его вместо стандартных образов. Длительность процедуры будет зависеть от объёма данных, поэтому сохранение образа для резервного копирования может занять некоторое время. После завершения Recimg выдаст сообщение об успешном завершении операции. Начиная с версии RTM, программа выдает следующее сообщение: «Создание и регистрация образа завершены успешно».
Посмотрев каталог, что вы использовали в предыдущей команде, вы увидите новый файл под названием "CustomRefresh.wim". Точный размер неизвестен, однако следует ожидать, что файл будет превышать несколько ГБ. Так как встроенный в систему Zip-архиватор не сможет открыть созданный файл WIM, можете открыть его архиватором 7-Zip (однако, следует добавить данное расширение при установке). Созданный образ содержит следующие файлы и папки:
Documents and Settings
MSO Cache
Program Files

Program Files (x86)

Program Data

Users

Windows

bootmgr (file)

BootNXT (file)

hiberfil.sys

InstallRPLog.txt

pagefile.sys

swapfile.sys

Включение файлов hiberfil.sys, pagefile.sys и swapfile.sys любопытно, ведь после резервного копирования дело обстоит иначе.

Созданный при помощи утилиты Recimg файл CustomRefresh.wim в Проводнике и в 7-zip (вставка)

Это всё что нужно для создания образа для восстановления. Неплохо будет сделать резервную копию и файла CustomRefresh.wim. В случае если основной файл утерян или поврежден, вы сможете перенести в папку восстановления резервную копию и она будет работать.  Для проверки откройте окно командной строки с правами администратора и пропишите recimg / showcurrent - для отображения текущей конфигурации образа каталога. Для смены положения наберите команду recimg / SetCurrent E: \ Backup \ - новое местоположение файла CustomRefresh.wim.
Процесс восстановления осуществляется с помощью нового инструмента Refresh находящегося в «PC Settings»  Метро-приложений или в восстановлении системы Windows 8 (в случае если компьютер не может запустить Windows должным образом). В любом случае этот простой процесс не требует использования командной строки. Далее следует детальное рассмотрение процесса восстановления и существующие предостережения.
Восстановление ПК с использованием пользовательского образа программой Refresh
Теперь, когда у вас есть пользовательский образ для восстановления, вы можете использовать его для планового обслуживания или в случае заражения вирусами, чтобы вновь получить идеальное программное обеспечение.  Если Windows не запускается, следует запустить среду восстановления (Windows RE), выбрать из Advanced Options (Дополнительные параметры) пункт Refresh (Обновление). (совет.: Вы можете выбрать опции WinRE вручную нажав клавишу Shift + клик левой кнопкой мыши по значку. Если же система не запускается, WinRE должен запускаться автоматически).
При столь экстремальных условиях вы можете начать процесс обновления в PC Settings. Для этого откройте меню  Charms, переместив курсор мыши в правый верхний угол экрана или проведите в правом углу если у вас сенсорный экран. Откройте пункт Settings (Настройки) на боковой панели.
Теперь переведите курсор в правый нижний угол экрана и нажмите Change PC settings (Изменить настройки ПК)

Откроется PC Settings - Metro UI версия панели управления. В левой части экрана расположен  список текстовых ссылок. Выберите General (Общие). Далее прокрутите правую половину  вниз до пункта “Refresh your PC without affecting your files” ("Обновить свой ПК, без вреда файлам"). Чуть ниже находится пункт Get started (Начало). Выберите его для запуска Refresh (Обновление).
Программа Refresh PC wizard может выдать сообщение о том, что все установленные приложения (приложения рабочего стола) будут удалены. Если вы использовали утилиту Recimg, можете игнорировать это сообщение. 

Для того чтобы начать нажмите Next (Далее). Программа найдёт необходимый образ и предложит вам в последний раз отменить восстановление. Выбрав Refresh, вы начнете процесс восстановления. 
Несколько минут спустя компьютер перезапустится. Во время загрузки появится синий логотип Windows и индикатор, показывающий  процент завершенности процесса восстановления.

Это займёт несколько дополнительных минут. После завершения будет показан учебник по настройкам системы, однако никаких настроек вводить будет не нужно. Вместо этого вы попадете на стартовый экран. В этот момент вы увидите все свои любимые приложения и абсолютно чистую систему. 
Обновление процесс быстрый, однако, ещё не усовершенствованный.
К сожалению, данный процесс не является надежным. Любые не восстановленные приложения будут объединены в новый файл, на рабочем столе “Removed Apps.html”. Когда я выполнял обновление с пользовательского образа, программы Google Chrome, Dropbox, и (как ни странно) Microsoft SkyDrive потребовали повторной установки.
Кроме того, если настройки ваших приложений не сохранены в других папках, утилита Recimg обновляет их и вам придется заново настраивать программы. В моём случае я потерял учетные записи (и сохранения) программ CARS и Minecraft. Наряду с этим, настройки Outlook 2013 (а также всего Office 2013) были сброшены и я потерял всю электронную почту (по крайней мере, остались резервные копии) и счёт данных. Utorrent также сбросил настройки на базовые. Наконец, как и в случае установки Windows 8 не перенесенные файлы также помещаются в папку "Windows.old". Вы можете удалить эту папку, однако не забудьте проверить наличие нужных вам файлов. 
Компания Microsoft признала, что будет совершенствовать инструмент Refresh и рассматривает возможность улучшения совместимости на основе обратной связи с пользователями. Моё тестирование было сделано на RTM-сборке ОС, что означает, что проблемы, с которыми я столкнулся, будут зафиксированы с помощью Windows Update.

Несмотря на тот факт, что Refresh ещё находится в доработке, программа является довольно полезной и обеспечивает быстрый откат системы без вреда для личной информации. Предстоит ещё много работы по улучшению поддержки приложений рабочего стола, с использованием пользовательского образа. Windows 8 Refresh занимает золотую середину между традиционным резервным копированием и созданием полного образа диска. 
